

Документ подписан простой электронной подписью
Информация о владельце:
ФИО: Ястребов Олег Александрович
Должность: Ректор
Дата подписания: 01.06.2023 12:48:24
Уникальный программный ключ:
ca953a0120d891083f939673078ef1a989dae18a

**Federal State Autonomous Educational Institution of Higher Education
PEOPLES' FRIENDSHIP UNIVERSITY OF RUSSIA NAMED AFTER PATRICE
LUMUMBA**

RUDN University

LAW INSTITUTE, Department of Municipal Law

educational division (faculty/institute/academy) as higher education programme developer

COURSE SYLLABUS

ACTUAL PROBLEMS OF MUNICIPAL LAW OF THE CIS COUNTRIES

Recommended by the Didactic Council for the Education Field of:

40.04.01 LAW

**The course instruction is implemented within the professional education programme of
higher education:**

«Legal Support and Counselling of Local Self-government Bodies»

1. Goals and objectives of the discipline:

The goal of the discipline is to give a comprehensive knowledge about municipal law in the member states of the Commonwealth of Independent States (CIS). The main objectives of the course are to give knowledge and skills in the issues of instruments and mechanisms of municipal legal regulation, works of self-government bodies of CIS countries and make comprehensive compare of legal system of this countries.

2. Requirements for the results of the course

Mastering the course is aimed at the master's students' formation of the following competencies (part of competencies):

Table 2.1. List of competences that students acquire through the course study

Competence code	Competence descriptor	Competence formation indicators (within this course)
GPC-2	Knows the specifics of foreign scientific worldview and masters the academic discourse in Russian and foreign languages being learnt	GPC-2.2. Masters comprehensive tools to produce academic discourse in Russian and foreign languages
GPC-3.	Able to interpret legal acts in a competent manner, including in situations where there are gaps and conflicts of law norms.	GPC-3.2. Has skills in interpreting legal acts, including in situations where there are gaps and conflicts in the law; GPC-3.3. Provides qualified explanations of the content and application of legal norms.
GPC-7.	Able to apply information technology and use legal databases to solve professional problems, taking into account information security requirements.	GPC-7.2 Applies information technology and uses legal databases to solve professional problems, taking into account information security requirements; GPC-7.3. Have skills of information maintenance and data processing to solve professional tasks taking into account information security requirements.
PC-2.	Able to conduct scientific research in the field of law in a qualified manner.	PC-2.2. Able correctly to conduct and present the results of scientific research in various fields of law. PC-2.3. Has skills to conduct scientific research in various branches of law in a qualified manner;
PC-3.	Able to skillfully apply the norms of substantive and procedural law in specific areas of legal activity	PC-3.1. Knows the specifics of legal regulation and law enforcement practice in specific areas of legal activity PC-3.2. Correctly establishes legal facts, as well as facts and circumstances of legal significance, carries out their comprehensive analysis, taking into account the specifics of the evidence process in specific areas of legal activity

Competence code	Competence descriptor	Competence formation indicators (within this course)
PC-6.	Able to make optimal management decisions.	PC-6.2. Able to assess, analyze and manage the situation when making decisions, consider and calculate the consequences of options for implementing decisions PC-6.3. Knows how to correctly exercise managerial powers in various areas of legal activity, including when making managerial decisions in connection with the implementation of legal norms

3. Requirements for the results of the course

№	Code and name of competence	Previous disciplines	Subsequent disciplines
General professional competencies			
GPC-2	GPC-2. Independently able to prepare expert legal opinions and carry out examination of normative (individual) legal acts.	Comparative Law Actual Problems of Municipal Law	
GRC-3	GRC-3 Able to competently interpret legal acts, including in situations where there are gaps and conflicts of legal norms	Comparative Law Actual Problems of Municipal Law	
GPC 7	GPC 7 Able to apply information technologies and use legal databases to solve problems of professional activity, taking into account the requirements of information security	Comparative Law Actual Problems of Municipal Law	
Professional competencies (type of professional activity)			
PC-2	PC-2 Able to conduct scientific research in the field of law in a qualified manner.		
PC-3	PC-3 Able to skillfully apply the norms of substantive and		Direct democracy in the system of local self-

	procedural law in specific areas of legal activity		government in the Russian Federation and foreign countries
PC-6.	PC-6. Able to make optimal management decisions.		Responsibility of local self-government bodies and officials

4. COURSE WORKLOAD AND ACADEMIC ACTIVITIES

1)The total workload of the course is 4 ECTS (144 hours)

Type of study workload	Total	Modules
		5
Classroom activities (total)	36	36
Including:	-	-
Lectures		
Practical exercises (PE)	36	36
Seminars (S)		
Laboratory work (LW)		
Independent work (total)	99	99
Including:		
Type of intermediate certification (exam)	9	9
Volume, hours	144	144
Volume, credits	4	4

4. COURSE CONTENTS

Table 5.1. Course contents and academic activitiestypes

№	Topics	Content	Academic activitiestypes
1.	Introduction to the municipal law of the CIS member states	Historical background of municipal law of CIS countries	S
2.	Theoretical aspects of local self-government of the CIS member states	Theoretical ideas about local self-government and local administration The concept of a mixed (dualistic) model of local self -government Public power at the local level as the ratio of mechanisms of public administration and local self -government.	S
3.	Legal regulation of local self-government in the CIS member states	Legal regulation of local self-government in the CIS member states	S
4.	Territorial organization of the local	Territorial organization of the local self-government of CIS countries	S

	self-government of CIS countries		
5.	Local self-government bodies of the CIS participating states	Structure and forms of activity of local representative bodies The executive-administrative bodies of municipal power are self-government.	S
6.	Direct forms of local government in the CIS member states	Direct forms of local government in the CIS member states	S
7.	Competence of local self-government bodies of the CIS member states	The concept and structure of the competence of local governments Separation of subjects of jurisdiction and powers between state authorities and local self-government	S
8.	Interaction between public authorities and local self-government in the member states of the Commonwealth of Independent States	Models of interaction between state power and local self-government (municipal authorities) Forms and methods of interaction between public authorities and local self-government	S
9.	State guarantees of local self-government in CIS countries	State guarantees of local self-government in CIS countries	S
10.	State control over local self-government in the CIS member states	State control over local self-government in the CIS member states	S

6. CLASSROOM EQUIPMENT AND TECHNOLOGY SUPPORT REQUIREMENTS

Table 6.1. Classroom equipment and technology support requirements

Type of academic activities	Classroom equipment	Specialised educational / laboratory equipment, software, and materials for course study (if necessary)
Lecture	A lecture hall for lecture-type classes, equipped with a set of specialised furniture; board (screen) and technical means of multimedia presentations.	A set of specialized furniture; technical means: Monoblock Multimedia projector Screen for projector Marker board WiFi
Lab work	A classroom for laboratory work, individual consultations, current and mid-term assessment; equipped with a set of specialised furniture and machinery.	A set of specialized furniture; technical means: Monoblock Multimedia projector Screen for projector Marker board WiFi
Seminar	A classroom for conducting seminars, group and individual consultations, current and mid-term assessment; equipped with a set of specialised	A set of specialized furniture; technical means: Monoblock Multimedia projector

Type of academic activities	Classroom equipment	Specialised educational / laboratory equipment, software, and materials for course study (if necessary)
	furniture and technical means for multimedia presentations.	Screen for projector Marker board WiFi
Computer Lab	A classroom for conducting classes, group and individual consultations, current and mid-term assessment, equipped with personal computers (in the amount of 30 pcs), a board (screen) and technical means of multimedia presentations.	A set of specialized furniture; technical means: Monoblock Multimedia projector Screen for projector Marker board WiFi
Self-studies	A classroom for independent work of students (can be used for seminars and consultations), equipped with a set of specialised furniture and computers with access to the electronic information and educational environment.	A set of specialized furniture; technical means: Monoblock Multimedia projector Screen for projector Marker board WiFi

* The premises for students' self-studies are subject to **MANDATORY** mention

7. RESOURCES RECOMMENDED FOR COURSE STUDY

A) Legal acts

1. The Constitution of the Russian Federation. 1993.
2. European Charter of Local Self-Government of 15 October 1985. Ratified by the Federal Assembly of the Russian Federation (Federal Law of April 11, 1998 No. 55-FZ).
3. Declaration on the principles of local self-government in the member states of the Commonwealth. – Adopted by the Inter-Parliamentary Assembly of States Members of the Commonwealth of Independent States on October 29, 1994.
4. Federal Law No. 131-FZ of October 6, 2003 "On the General Principles of Organization of Local Self-Government in the Russian Federation".

B) Basic literature

1. Cases and Materials on State and Local Government Law (American Casebook Series) by Richard Briffault (Author), Laurie Reynolds (Author), Nestor Davidson (Author). 9th Edition
2. Local Government Law 1st Edition by Gerald A. Fisher (Author)
3. Муниципальное право зарубежных стран, Чихладзе Л.Т., Болдырев О.Ю., Комлев Е.Ю., Ериашвили Н.Д., Бабаева Ю.Г. // РУДН Москва, 2022
4. The Law of Local Government Operations Hardcover – January 1, 1980 by Charles S. Rhyne (Author)
5. Чихладзе Л.Т. Актуальные проблемы муниципального права государств-участников СНГ // РУДН М, ISBN 978-5-209-07958-3, 2017, 51 с

Internet sources

1. Electronic libraries (EL) of RUDN University and other institutions, to which university students have access on the basis of concluded agreements:
 - RUDN Electronic Library System (RUDN ELS) <http://lib.rudn.ru/MegaPro/Web>
 - EL "University Library Online" <http://www.biblioclub.ru>
 - EL "Yurayt" <http://www.biblio-online.ru>

- EL "Student Consultant" www.studentlibrary.ru
- EL "Lan" <http://e.lanbook.com/>
- EL "Trinity Bridge"

2. Databases and search engines:

- electronic foundation of legal and normative-technical documentation <http://docs.cntd.ru/>
- Yandex search engine <https://www.yandex.ru/>
- Google search engine <https://www.google.ru/>
- Scopus abstract database <http://www.elsevier.com/locate/scopus/>

Training toolkit for self- studies to master the course *:

* The training toolkit for self- studies to master the course is placed on the course page in the university telecommunication training and information system under the set procedure.

8. ASSESSMENT TOOLKIT AND GRADING SYSTEM* FOR EVALUATION OF STUDENTS' COMPETENCES LEVEL UPON COURSE COMPLETION

The assessment toolkit and the grading system* to evaluate the competences formation level (competences in part) upon the course study completion are specified in the Appendix to the course syllabus.

* The assessment toolkit and the grading system are formed on the basis of the requirements of the relevant local normative act of RUDN University (regulations / order).

The work program was compiled in accordance with the requirements of RUDN University.

Author

Head of the Department of Municipal Law, doctor of legal sciences, professor



L.T. Chikhladze

Programme supervisor

Head of the Department of Municipal Law, doctor of legal sciences, professor



L.T. Chikhladze

Head of the Department of Municipal Law, doctor of legal sciences, professor



L.T. Chikhladze

**Федеральное государственное автономное образовательное учреждение
высшего образования «Российский университет дружбы народов имени
Патриса Лумумбы»**

**Юридический институт
Кафедра муниципального права**

(наименование основного учебного подразделения (ОУП)-разработчика ОП ВО)

РАБОЧАЯ ПРОГРАММА ДИСЦИПЛИНЫ

**Актуальные проблемы муниципального права государств-участников
СНГ**

(наименование дисциплины/модуля)

Рекомендована МССН для направления подготовки/специальности:

40.04.01 «Юриспруденция»

(код и наименование направления подготовки/специальности)

**Освоение дисциплины ведется в рамках реализации основной
профессиональной образовательной программы высшего образования (ОП
ВО):**

«Правовое обеспечение деятельности органов местного самоуправления»

(наименование (профиль/специализация) ОП ВО)

2023 г.

1. ЦЕЛЬ ОСВОЕНИЯ ДИСЦИПЛИНЫ

Целью курса «Актуальные проблемы муниципального права государств-участников СНГ» является ознакомление студентов-юристов с основными проблемами, состоянием правового регулирования, и последними новациями в области муниципального права в государствах – участниках Содружества Независимых Государств (СНГ).

2. ТРЕБОВАНИЯ К РЕЗУЛЬТАТАМ ОСВОЕНИЯ ДИСЦИПЛИНЫ

Освоение дисциплины «Актуальные проблемы муниципального права государств-участников СНГ» направлено на формирование у обучающихся следующих компетенций (части компетенций):

Таблица 2.1. Перечень компетенций, формируемых у обучающихся при освоении дисциплины (результаты освоения дисциплины)

Шифр	Компетенция	Индикаторы достижения компетенции (в рамках данной дисциплины)
ОПК-2	Способен самостоятельно готовить экспертные юридические заключения и проводить экспертизу нормативных (индивидуальных) правовых актов	ОПК-2.2 Способен самостоятельно провести юридическую экспертизу нормативных (индивидуальных) правовых актов
ОПК-3	ОПК-3. Способен квалифицированно толковать правовые акты, в том числе, в ситуациях наличия пробелов и коллизий норм прав	ОПК-3.2 Обладает навыками толкования нормативно-правовых актов, в том числе в ситуациях наличия пробелов и коллизий норм прав
		ОПК-3.3 Дает квалифицированные разъяснения по содержанию и применению норм права
ОПК-7	ОПК-7. Способен применять информационные технологии и использовать правовые базы данных для решения задач профессиональной деятельности с учетом требований информационной безопасности.	ОПК-7.2. Применяет информационные технологии и использует правовые базы данных для решения задач профессиональной деятельности с учетом требований информационно безопасности; ОПК-7.3. Владеет навыками информационного обслуживания и обработки данных для решения задач профессиональной деятельности с учетом требований информационной безопасности.
ПК-3	ПК-3. Способен квалифицированно применять нормы материального и процессуального права в конкретных сферах	ПК-3.1. Знает специфику правового регулирования и правоприменительной практики в конкретных сферах юридической деятельности; ПК-3.3. Правильно осуществляет юридическую квалификацию, верно и обоснованно применяет нормы материального и процессуального права в профессиональной деятельности;

Шифр	Компетенция	Индикаторы достижения компетенции (в рамках данной дисциплины)
	юридической деятельности.	ПК-3.4. Принимает правоприменительное решение в предусмотренной законом форме с соблюдением его отраслевой принадлежности, требований к структуре, процедуре принятия и компетенции субъекта правоприменения.
ПК-2.	Способен квалифицированно проводить научные исследования в области права.	ПК-2.2. Умеет правильно проводить и оформлять результаты научных исследований в различных отраслях права; ПК-2.3. Владеет навыками квалифицированно проводить научные исследования в различных отраслях права;
ПК-6	ПК-6 Способен принимать оптимальные управленческие решения	ПК-6.2. Способен проводить оценку, анализ и управление ситуацией при принятии решений, учитывать и просчитывать последствия вариантов реализации принимаемых решений; ПК-6.3. Умеет правильно реализовывать управленческие полномочия в различных сферах юридической деятельности, в том числе при принятии управленческих решений в связи с реализацией норм права

3. МЕСТО ДИСЦИПЛИНЫ В СТРУКТУРЕ ОП ВО

Дисциплина «Актуальные проблемы муниципального права государственных участников СНГ» относится к части, формируемой участниками образовательных блока Б1.О.02.03, вариативная компонента

В рамках ОП ВО обучающиеся также осваивают другие дисциплины и/или практики, способствующие достижению запланированных результатов освоения дисциплины «Актуальные проблемы муниципального права государственных участников СНГ».

Таблица 3.1. Перечень компонентов ОП ВО, способствующих достижению запланированных результатов освоения дисциплины

Шифр	Наименование компетенции	Предшествующие дисциплины/модули, практики*	Последующие дисциплины/модули, практики*
ОПК-7.	ОПК-7. Способен применять информационные технологии и использовать правовые базы данных для решения задач профессиональной деятельности с	Актуальные проблемы муниципального права	Актуальные проблемы муниципального права государственных участников СНГ

Шифр	Наименование компетенции	Предшествующие дисциплины/модули, практики*	Последующие дисциплины/модули, практики*
	учетом требований информационной безопасности.		
ОПК-3.	ОПК-3. Способен квалифицированно толковать правовые акты, в том числе, в ситуациях наличия пробелов и коллизий норм прав	Актуальные проблемы муниципального права	Ответственность органов и должностных лиц местного самоуправления
ОПК-4.	Способен письменно и устно аргументировать правовую позицию по делу, в том числе, в состязательных процедурах	Философия права	Производственная практика, в т.ч. преддипломная
ПК-6	ПК-6 Способен принимать оптимальные управленческие решения	Актуальные проблемы муниципального права	Актуальные проблемы муниципальной службы
ПК-3	ПК-3 Способен квалифицированно применять нормы материального и процессуального права в конкретных сферах юридической деятельности.	Актуальные проблемы муниципального права	Актуальные проблемы муниципальной службы
ПК-2.	Способен квалифицированно проводить научные исследования в области права.	-	Правовые основы местного самоуправления в РФ (практико-ориентированный курс)

* - заполняется в соответствии с матрицей компетенций и СУП ОП ВО

4. ОБЪЕМ ДИСЦИПЛИНЫ И ВИДЫ УЧЕБНОЙ РАБОТЫ

Общая трудоемкость дисциплины «Актуальные проблемы муниципального права государств-участников СНГ» составляет 4 зачетных единиц.

Таблица 4.1. Виды учебной работы по периодам освоения ОП ВО для **ОЧНОЙ** формы обучения

Вид учебной работы	ВСЕГО, ак.ч.	Модули			
		3	4	5	6
Контактная работа, ак.ч.	36			36	
Лекции (ЛК)					
Лабораторные работы (ЛР)					
Практические/семинарские занятия (СЗ)	36			36	
Самостоятельная работа обучающихся, ак.ч.	99			99	
Контроль (экзамен/зачет с оценкой), ак.ч.	9			9	
Общая трудоемкость дисциплины	ак.ч.	144		144	
	зач.ед.	4		4	

5. СОДЕРЖАНИЕ ДИСЦИПЛИНЫ

Таблица 5.1. Содержание дисциплины (модуля) по видам учебной работы

Наименование раздела дисциплины	Содержание раздела (темы)	Вид учебной работы*
Ведение в муниципальное право государств-участников СНГ	Муниципальное право как комплексная отрасль права	ПР, СРС
Теоретические аспекты местного самоуправления государствах-участников СНГ	Теоретических представлений о местном самоуправлении и местном управлении Концепция смешанной (дуалистической) модели местного самоуправления Публичная власть на местном уровне как соотношение механизмов государственного управления и местного самоуправления.	ПР, СРС
Территориальные основы местного самоуправления государств-участников СНГ Органы местного самоуправления государств-участников СНГ	Территориальная организация местного самоуправления	ПР, СРС
	Структура и формы деятельности местных представительных органов Исполнительно-распорядительные органы муниципальной власти самоуправление	ПР, СРС

* - заполняется только по **ОЧНОЙ** форме обучения: ЛК – лекции; ЛР – лабораторные работы; СЗ – семинарские занятия.

6. МАТЕРИАЛЬНО-ТЕХНИЧЕСКОЕ ОБЕСПЕЧЕНИЕ ДИСЦИПЛИНЫ

Таблица 6.1. Материально-техническое обеспечение дисциплины

Тип аудитории	Оснащение аудитории	Специализированное учебное/лабораторное оборудование, ПО и материалы для освоения дисциплины (при необходимости)
Лекционная	Аудитория для проведения занятий лекционного типа, оснащенная комплектом специализированной мебели; доской (экраном) и техническими средствами мультимедиа презентаций.	Комплект специализированной мебели; технические средства: Моноблок Мультимедийный Проектор Экран для проектора Доска маркерная Wi-fi
Семинарская	Аудитория для проведения занятий семинарского типа, групповых и индивидуальных консультаций, текущего контроля и промежуточной аттестации, оснащенная комплектом специализированной мебели и техническими средствами мультимедиа презентаций.	Комплект специализированной мебели; технические средства: Моноблок Мультимедийный Проектор Экран для проектора Доска маркерная Wi-fi
Компьютерный класс	Компьютерный класс для проведения занятий, групповых и индивидуальных консультаций, текущего контроля и промежуточной аттестации, оснащенная персональными компьютерами (в количестве 28 шт.), доской (экраном) и техническими средствами мультимедиа презентаций.	Комплект специализированной мебели; технические средства: Моноблоки Мультимедийный Проектор Экран для проектора Интерактивная доска Wi-fi
Для самостоятельной работы обучающихся	Аудитория для самостоятельной работы обучающихся (может использоваться для проведения семинарских занятий и консультаций), оснащенная комплектом специализированной мебели и компьютерами с доступом в ЭИОС.	Комплект специализированной мебели; технические средства: Моноблоки Wi-fi

7. УЧЕБНО-МЕТОДИЧЕСКОЕ И ИНФОРМАЦИОННОЕ ОБЕСПЕЧЕНИЕ ДИСЦИПЛИНЫ

Основная литература:

1. Актуальные проблемы муниципального права : учебник для магистров, обучающихся по направлению подготовки «Юриспруденция» / П. А. Бышков, А. А. Галушкин, К. А. Голованов [и др.] ; под ред. Л. Т. Чихладзе, Е. Н. Хазова. - Москва : ЮНИТИ-ДАНА, 2017. - 559 с. — (Magister). - ISBN 978-5-238-02842-2. - Текст : электронный. - URL: <https://znanium.com/catalog/product/1025530>
2. Актуальные проблемы муниципального права: Учебник для магистрантов / Чеботарев Г.Н., Гуркова С.Г., Иванова К.А.; Отв. ред. Чеботарев Г.Н. - Москва :Юр.Норма, НИЦ ИНФРА-М, 2018. - 304 с. - ISBN 978-5-91768-572-4. - Текст : электронный. - URL: <https://znanium.com/catalog/product/953285>

Дополнительная литература:

1. Муниципальное право России : учебник для вузов / А. Н. Кокотов [и др.] ; под редакцией А. Н. Кокотова. — 6-е изд., перераб. и доп. — Москва : Издательство Юрайт, 2020. — 495 с. — (Высшее образование). — ISBN 978-5-534-12344-9. — Текст : электронный // Образовательная платформа Юрайт [сайт]. — URL: <https://urait.ru/bcode/449667>
2. Овчинников, И. И. Муниципальное право : учебник и практикум для вузов / И. И. Овчинников, А. Н. Писарев. — 4-е изд., перераб. и доп. — Москва : Издательство Юрайт, 2022. — 432 с. — (Высшее образование). — ISBN 978-5-534-14653-0. — Текст : электронный // Образовательная платформа Юрайт [сайт]. — URL: <https://urait.ru/bcode/488905>

Ресурсы информационно-телекоммуникационной сети «Интернет»:

1. ЭБС РУДН и сторонние ЭБС, к которым студенты университета имеют доступ на основании заключенных договоров:

- Электронно-библиотечная система РУДН – ЭБС РУДН
<http://lib.rudn.ru/MegaPro/Web>

- ЭБС «Университетская библиотека онлайн» <http://www.biblioclub.ru>

- ЭБС Юрайт <http://www.biblio-online.ru>

- ЭБС «Консультант студента» www.studentlibrary.ru

- ЭБС «Лань» <http://e.lanbook.com/>

- ЭБС «Троицкий мост»

2. Базы данных и поисковые системы:

- электронный фонд правовой и нормативно-технической документации
<http://docs.cntd.ru/>

- поисковая система Яндекс <https://www.yandex.ru/>

- поисковая система Google <https://www.google.ru/>

- реферативная база данных SCOPUS
<http://www.elsevierscience.ru/products/scopus/>

Учебно-методические материалы для самостоятельной работы обучающихся при освоении дисциплины/модуля:*




1. Курс лекций по дисциплине «Актуальные проблемы муниципального права государств-участников СНГ».

8. ОЦЕНОЧНЫЕ МАТЕРИАЛЫ И БАЛЛЬНО-РЕЙТИНГОВАЯ СИСТЕМА ОЦЕНИВАНИЯ УРОВНЯ СФОРМИРОВАННОСТИ КОМПЕТЕНЦИЙ ПО ДИСЦИПЛИНЕ

Оценочные материалы и балльно-рейтинговая система* оценивания уровня сформированности компетенций (части компетенций) по итогам освоения дисциплины «Актуальные проблемы муниципального права государств-участников СНГ» представлены в Приложении к настоящей Рабочей программе дисциплины.

* - ОМ и БРС формируются на основании требований соответствующего локального нормативного акта РУДН.

РАЗРАБОТЧИКИ:

д.ю.н., зав кафедрой муниципального права		Л.Т. Чихладзе
Должность, БУП	Подпись	Фамилия И.О.
РУКОВОДИТЕЛЬ БУП:		
кафедра муниципального права		Л.Т. Чихладзе
Наименование БУП	Подпись	Фамилия И.О.
РУКОВОДИТЕЛЬ ОП ВО:		
д.ю.н., зав кафедрой муниципального права		Л.Т. Чихладзе